
گروه اقتصادی -نژاد آرین به عنوان نژادی بومی به 
دلیل شرایط جسمی که دارد نمی تواند بیش از یک کیلو و 
۱۰۰ گرم وزن بگیرد. از این رو در بخش جوجه ریزی باید 
محاســبات آماری دقیق انجام شود. تأمین نیاز بازار یکی 
از ضروریات تضمین امنیت غذایی است. در حال حاضر 
به دلیل شــرایط تحریم و وضعیت اقتصادی کشور قدرت 
خرید جامعه بسیار کاهش پیدا کرده است. بازار تقاضا در هر 
بخش افت زیادی داشته و همین امر یکی از دلایل کاهش 
تیراژ تولید در بعضی از محصولات داخلی شده است. اما 
زمانــی این کاهــش نه به علت نبود تقاضا که به دلیل عدم 
برنامه ریزی درست ظهور و بروز پیدا می کند.وزیر پیشین 
جهاد کشــاورزی، پیش تر عنوان کرده بود دادن آمارهای 
نادرست از سوی تولیدکنندگان در حوزه کشاورزی سبب 
می شود تا در مقطعی با محصولات مازاد یا کمبود آنها رو به 
رو باشیم. اما به طور قطع بخشی از نا به سامانی بازار به دلیل 
عدم کار کارشناسی از سوی متولیان امر بوده که معضلاتی 
را در تأمیــن نیازهای اولیه جامعه به وجود می آورد.پس از 
گذشــت بیش از دو ماه از سال جدید هنوز قیمت گوشت 
مرغ نوســان داشته و نرخ های سلیقه ای اعمال می شود. در 
حالی که قیمت مصوب این کالای اساسی از هر کیلو، ۶۳ 
هزار تومان در سال گذشته به ۷۳ هزار تومان در سال ۱۴۰۲ 
رســیده همچنان شاهد هستیم در فروشگاه های پروتئینی 
مرکز شــهر گوشــت مرغ بین ۷۳ تا ۹۸ هزار تومان متغیر 
اســت. با وجود اینکه بازار تقاضا کاهش یافته اما این عدم 
ثبات قیمتی در بازار حاکی از کاهش عرضه است. به گفته 
کارشناســان، متولی امر در برآورد وزن مرغ تولیدی دچار 
خطای محاســباتی شــده و این امر منجر به دامن زدن به 
مشــکلات بازار گوشت کشور شده است.حسین شیرزاد 
یکی از کارشناســان بخش کشاورزی گفت: نژاد آرین به 
عنــوان نژادی بومی برای تأمین مرغ مورد نیاز بازار داخلی 
به دلیل شرایط جسمی که دارد نمی تواند بیش از یک کیلو 
و ۱۰۰ گــرم وزن بگیرد. از این رو در بخش جوجه ریزی 
باید محاسبات آماری دقیق انجام شود.وی افزود: صنعت 
مرغداری کشور به شدت مونتاژی و به ذرت، سویا، ویتامین 
و واکسن وارداتی وابسته است. بنابراین نهاده های طیور با 
زحمت زیاد تهیه می شــود اما جوجه آرین فعلی ضریب 

تبدیلی پایینی دارد.
وی با تاکید بر اینکه مخالف این نژاد بومی نیســتم، 
بیان کرد: ســرمایه گذاری نیاز اســت تا اصلاح نژاد انجام 
شــده و در بازاری رقابتی ضریب تبدیل افزایش پیدا کند.
او گفت: در راستای این امر باید سالانه ۵۵ درصد افزایش 
ســرمایه انجام شود تا در ۵۰ سال آینده به یک نژاد بومی با 
ضریب تبدیل بالا دست پیدا کنیم.شیرزاد تصریح کرد: در 
جهان صندوق های توسعه روی نژادهای بومی خود سرمایه 
گذاری کرده و بهره وری خود را ارتقا بخشــیده اند. از این 
رو ضــرورت دارد نژاد طیور با کمک دانش بنیان ها مطابق 
با اســتاندارد جهانی تقویت شود.در ادامه همایون دارابی، 
مدیرعامل اسبق اتحادیه مرغداران گوشتی هم درباره نا به 
سامانی فعلی بازار مرغ کشور گفت: واحدهای مرغداری 
کشور در حوزه مرغ های گوشتی به استثنا چند واحد، باقی 
صنعتی نبوده و تولید استاندارد ندارند.وی افزود: تجهیزات 
فرسوده، افزایش قیمت دلار و کمبود نقدینگی، تسهیلات 
گران سبب شده تا واحدهای تولیدی در این حوزه استاندارد 
نباشد. در کنار رعایت بهداشت برای کاهش درصد تلفات 
این عوامل هم تأثیر زیادی در میزان تولید دارد.وی ادامه داد: 
دولت بر مبنای استاندارد جهانی قیمت گذاری می کند این 
در حالی است که یک واحد تولیدی استاندارد باید نقدینگی 
کافی، تســهیلات ارزان قیمت، نژاد جوجه ریزی خوب و 

ضریب تبدیل استاندارد داشته باشد. حال پرسش این است 
چند درصد مرغداران گوشــتی کشور از این استانداردها 
تبعیت می کنند؟ بنابراین مبنای قیمت گذاری باید با توجه 
به شرایط فعلی تولید باشد نه استاندارد. دارابی با اشاره به 
تصدی گری دولت عنوان کرد: دخالت های دولت در این 
صنعت دلیل دیگری بر نا به سامانی بازار است. هر مرغدار 
برای هر بخش از فعالیت خود باید پیگیر دریافت چندین 
مجوز باشــد. به عنوان مثال برای تعیین جوجه و جوجه 
ریزی، کشتار و نیز عرضه آن به بازار در هر مرحله نیاز دارد 
تا چندین مجوز از نهادهای مختلف دریافت کند. این فرایند 
طولانی و پیچیده معضلات بازار را دامن زده است.او گفت: 
نهــاد متولی باید یک بار بــا صدور پروانه اجازه دهد خود 
تولیدکننده جوجه ریزی داشــته باشد و در بازاری رقابتی، 

تنظیم بازار محقق شود.
کیفیت فدای کمیت

نقدی که از ســوی کارشناسان حوزه اقتصاد به نحوه 
فعالیت واحدهای صنعتی و تولیدی کشــور وارد می شود 
وجــود تعدد آنها با عملکرد پایین اســت. بهره ور نبودن 
فعالیت ها ســبب شــده مثلًا با وجود چندین هزار مجوز 
مرغداری حتی نیاز بازار داخل تأمین نباشــد در حالی که 
کشــوری مانند برزیل با فعالیت ۳ مجموعه بزرگ حجم 
زیادی از بازار جهانی را نیز پوشش می دهد. دارابی در این 
باره عنوان کرد: عدم ساماندهی سبب شده رشد واحدهای 
تولیدی به لحاظ کمی اتفاق بیفتد نه کیفی. ترکیه با ایجاد ۷ 
مجموعه از زنجیره تولید، به ساماندهی فعالیت های تولیدی 
خود پرداخته اســت.وی تصریح کــرد: در زنجیره تولید 
تشــکل هایی ایجاد می شود که مدیریت از جوجه ریزی تا 
کشتار با خود این تشکل ها است. آنها با مدیریت یکپارچه 
در قالــب فعالیت مشــارکتی از تولید تا بــازار را راهبری 
می کنند. قرارداد بســته می شود و واحد تولیدی برای این 
مجموعه ها تولید می کنند البته این روند هم دستوری نبوده 
و اختیاری است. به این ترتیب سطح تولید ارتقا پیدا می کند.

وی با اشــاره به نا به سامانی زنجیره تولید در کشور گفت: 
در حال حاضر اگر به مرغدار گلایه شــود چرا قیمت بالا 
است عنوان می کند نرخ تهیه خوراک طیور افزایش یافته یا 
کشتارگاه، گاهی پیش خرید کرده و زمانی هم خرید ندارد.

از دخالت دولت تا ضرورت اصلاح نژاد
مدیرعامل اســبق اتحادیه مرغداران گوشتی در ادامه 
سخنان خود با اشاره به ضریب تبدیل نژادهای داخلی اظهار 
کرد: اینکه مرغ دان می خورد و چقدر گوشت می دهد هم 
موضوع مهمی است. در جهان مرغدار گوشتی به ازای یک 
کیلو و ۴۰۰ گرم دان یک کیلو گوشــت تحویل می گیرد؛ 
امــا در ایران این عدد یــک کیلو و ۷۰۰ گرم دان و تحویل 
یک کیلو گوشت است. البته این عدد نسبت به گذشته ای 
نه چندان دور بهبود زیادی داشته چرا که قبلًا به ازای هر ۲ 
کیلو و ۲۰۰ گرم دان یک کیلو گوشت تحویل می شد. این 
کارشناس حوزه طیور بیان کرد: مبنای قیمت گذاری دولت 
با واقعیت هزینه های تولید همخوانی ندارد علاوه بر اینکه 

اقتصاد، قیمت گذاری دستوری را نمی پذیرد.
وی اضافــه کرد: مشــکل دوم به دخالت زیاد دولت 
در تولید بر می گردد. در حالی که این تولیدکننده است که 
باید تشــخیص دهد چه نژادی ضریب تبدیل بالایی دارد. 
نژادهایــی وجود دارد که نمی تواند با یک کیلو و ۴۰۰ گرم 
دان یک کیلو گوشــت داشته باشــند اما انتخاب نژاد هم 
دســتوری و بدون کار کارشناســی دقیق است. دارابی در 
پایان تاکید کرد: ســاماندهی بازار باید از بخش تولید باشد 
از این رو اصــلاح نژادهای بومی برای افزایش بهره وری 

ضروری است.
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گــروه اقتصادی -وزیــر امور 
اقتصــادی و دارایــی از امضــای یک 
توافقنامه جهت تشکیل کمیته مشترک 
ســرمایه گذاری بین ایران و عمان خبر 
داد.سید احسان خاندوزی اظهار داشت: 
در سفر امروز هیئت عمانی به ایران، یک 
توافقنامه جهت تشکیل کمیته مشترک 
ســرمایه گذاری بین ایــران و عمان به 
امضا رســید که بر اساس آن دو کشور 
طرف هایــی را معرفی کردند تا پروژه 
های ســرمایه گذاری، چه در عمان و 
چه در ایران به تایید این کمیته مشترک 

برســد و به ســرعت وارد مرحله اجرا 
شود.وی ادامه داد: پیش از سفر سلطان 
عمان به تهران نیز توافقاتی که با همتای 
عمانــی انجام داده بودیم عبارت از این 
است که بتوانیم از دوره تجارت به دوره 
سرمایه گذاری های دو کشور البته همراه 
با تکامل تجاری حرکت کنیم.خاندوزی 
افزود: همچنین یک توافقنامه حمایت از 
سرمایه گذاری مورد توافق طرفین قرار 
گرفته که بعد از طی مراحل در مجلس 
عمان، بــه امضای دوطــرف خواهد 
رسید.وی در پاســخ به سوالی درباره 

چشم انداز روابط اقتصادی دو کشور در 
آینده گفت: با توجه به اینکه بعد از سفر 
ســال گذشته آیت الله رئیسی به مسقط 
حجم تبادلات تجاری بین ایران و عمان 
افزایش چشــمگیری یافت، شــواهد 
حکایت از این دارد که در ماه های آینده 
و ســال آتی نیز شــاهد افزایش مجدد 
روابط تجاری بین دو کشــور خواهیم 
بود.خانــدوزی ادامه داد: همانطور که 
گفتم توافق ما بــا همتایان عمانی این 
است که علاوه بر تکمیل رابطه تجاری، 
وارد دوره سرمایه  گذاری های مشترک 

بین دو کشــور شــویم که بسیار پیوند 
اقتصادی ماندگارتری را در بلند مدت 
ایجاد می کند.وزیــر امور اقتصادی و 
دارایی گفت: به ویژه با توجه به ظرفیت 
سرمایه انسانی و تکنولوژی و فناوری 
های بالایی که شرکت های دانش بنیان 
ایرانی دارند و از آن طرف هم تقاضای 
تولید آن محصولات چه در حوزه نفت 
و گاز و چه در حوزه سایر محصولات 
دانش بنیــان وجود دارد منافعی خوبی 
برای تولیدکنندگان در بر خواهد داشت. 
امیدواریم که این دوره سرمایه گذاری 

مشــترک بتواند فصل نوینی از روابط 
اقتصادی را بین دو کشور شکل دهد.

خاندوزی افزود: این محصولات 
به صورت مشــترک بین ایران و عمان 

تولید می شود.

خاندوزی مطرح کرد:

کمیتهمشترکسرمایهگذاریبینایرانوعمانتشکیلمیشود

 

اقتصادی

گروه اقتصادی - در حالی که با 
افزایش ۲۹ درصدی نرخ بلیت هواپیما 
تصور می شد که عرضه آن افزایش یابد، 
اما در حال حاضر شــاهد کمیاب شدن 
بلیــت در برخی از مســیر های پرتردد 
هستیم.با نزدیک شــدن به تعطیلات 
خرداد ماه بسیاری از مسافران به دنبال 
خرید بلیت هواپیما هستند اما با مراجعه 
به سایت های فروش بلیت با پیام اتمام 
ظرفیت روبرو می شــوند این در حالی 
اســت که به گفته بسیاری از مسئولان 
حوزه هوایی کشــور بــا افزایش ۲۹ 
درصدی قیمت بلیت هواپیما باید تعداد 
پروازها و همچنین مجوزهای پروازی 

افزایش یابد.
 بعد از گذشــت حدود یک سال 
پیگیری شرکت های هواپیمایی، از ۲۹ 
اردیبهشــت ماه قیمت بلیت هواپیما با 
مصوبه ستاد تنظیم بازار افزایش یافت 
اما با گذشت یک روز طبق بررسی های 
که صــورت گرفت افزایش نرخ ها در 
برخی از مسیرها بیش از ۲۹ درصد بود 
که با ورود سازمان هواپیمایی کشور به 
این تخلف رســیدگی شد و ایرلاین ها 
قیمت های جدید را تنها با افزایش ۲۹ 

درصد در سایت ها بارگذاری کردند.

با این وجود در حال حاضر بسیاری 
از مســافران از کمبود بلیت هواپیما و 
نایاب بودن آن گله مند هستند. در همین 
رابطه قربانی یکی از مسافران مشهد در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: از اواخر اردیبهشت ماه به دنبال 
خرید بلیت هواپیما برای مسیر مشهد 
بــودم اما تاکنون به هر ســایت فروش 
و یا آژانس مســافرتی مراجعه کرده ام 
نتوانسته ام بلیت هواپیما خریداری کنم.

همچنین حســینی یکی دیگر از 
مســافران در مسیر شــیراز به باشگاه 
خبرنــگاران جوان گفــت: با توجه به 

تعطیلــی مدارس برای خرداد ماه قصد 
ســفر به شــیراز را برای دو روز داشته 
ایــم که از اواســط اردیبهشــت ماه به 
دنبال خرید بلیت هواپیما هســتیم و به 
چند سایت و آژانس مسافرتی مراجعه 
کرده ایم اما هیچ خبری از بلیت نیست. 
تنها یک آژانس گفــت که بلیت برای 
اواســط خرداد موجود است که قیمت 
آن بــرای هر نفر حدود ۳ میلیون تومان 
است بنابراین برای ۴ نفر باید حدود ۱۲ 
میلیــون تومان تنها پول بلیت پرداخت 
کنم.در همیــن رابطه جعفــر یازرلو 
سخنگوی سازمان هواپیمایی به باشگاه 

خبرنگاران جوان گفت: طبق بررســی 
هایی که صورت گرفته تعداد پروازها 
از اواسط اردیبهشت ماه تا ابتدای خرداد 
ماه افزایش یافته است بنابراین این ادعا 
که ایرلاین ها هواپیماهای خود را وارد 
خط پروازی نمی کنند یا زمین گیر کرده 

اند را به صورت کامل رد می کنم.
او می گوید: کمبود بلیت هواپیما 
به دلیل افزایش تقاضای ســفر از طریق 
بخش هوایی است بنابراین مشکلی از 

لحاظ کمبود ناوگان هوایی نداریم.
یازرلو بیان کــرد: در حال حاضر 
چندین فروند به ناوگان بخش هوایی 
کشور اضافه شــده و بخش زیادی از 
ناوگان هم اورهال شــده است بنابراین 
بهانه بــرای اینکه ناوگان بخش هوایی 
کم اســت وجود ندارد البته نیاز ناوگان 

هوایی  در کشور ۵۵۰  فروند است.
بــه گفته ســخنگوی ســازمان 
هواپیمایــی کشــور، این ســازمان به 
صــورت روزانه تمامی ســایت های 
فروش و توزیع بلیت و همچنین سایت 
های خود ایرلاین ها را رصد می کند و 
مواردی که در حوزه اختیارات سازمان 
هواپیمایی کشور است از جمله برخورد 
با تخلفات یا گران فروشی را انجام می 

دهد.او مــی گوید:  تعلیق مجوز پرواز 
و  برخورد با آژانس های مســافرتی که 
در این حوزه تخلفی انجام داده باشــند 
به صورت مداوم توســط کارشناسان 
ســازمان هواپیمایی کشــور انجام می 
شــود. یازرلو گفــت: در حال حاضر 
قیمت ها در سایت هواپیمایی کشور و 
همچنین در سایت انجمن شرکت های 
هواپیمایی بعد از افزایش ۲۹ درصدی 
بار گذاری شــده است و به هیچ عنوان 
متقاضیان گــران تر از این قیمت بلیتی 

خریداری نکنند.
طبق پیگیری های صورت گرفته 
از آژانس های مســافرتی هم مشخص 
شد که بخشی از این کمبود بلیت ها به 
دلیل حضور چارترکنندگان و دلالانی 
است که به صورت عمده در ابتدای هر 
فصل بخش زیادی از بلیت های هواپیما 
را در مسیرهای مختلف خریداری کرده 
و در ایام پیک ســال با قیمت های بالا 
عرضه می کنند.با توجه به نزدیک شدن 
به روزهای تعطیــل در خرداد ماه باید 
تمهیدات لازم برای افزایش مجوز پرواز 
در برخی از مسیرهای پرتردد به شرکت 
های هواپیمایی داده شود تا مشکلی در 
عرضه بلیت هواپیما وجود نداشته باشد.

گروه اقتصادی- به گزارش گروه 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
»کامبیز جهانبانی« از مثبت شــدن تراز 
حمل و نقلی شرکت کشتیرانی دریای 
خزر و پیشــی گرفتن نسبی صادرات 
از واردات برای نخستین بار در تاریخ 
فعالیت این شرکت کشتیرانی خبر داد 
و تصریح کرد: با تلاش بی وقفه ناوگان 
کشــتیرانی دریای خزر و در راستای 
سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم 
و برنامه ریزی های ســازمان توســعه 
تجارت ایران، تراز حمل ونقلی در این 
شرکت کشتیرانی مثبت شده و میزان 

صادرات از واردات بیشتر شده است.
تمــام برنامه های ســفر از 
سوی ناوگان کشتیرانی دریای 

خزر، صادرات محور شده  است
وی بــا اشــاره بــه اهمیت این 
موضوع ادامه داد: تا پیش از این برنامه 
سفرهای شناورهای کشتیرانی دریای 
خزر براســاس واردات تنظیم می شد 
اما هم اکنون تمام برنامه های ســفر از 
ســوی ناوگان کشتیرانی دریای خزر، 

صادرات محور شده اند.
جهانبانــی با تأکید بــر اینکه در 
همسویی با برنامه و اهداف دولت و در 
راستای سیاست های برنامه »چشم انداز 

گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران«، توســعه ناوگان در کشتیرانی 
دریــای خــزر کلید خورده اســت، 
خاطرنشان کرد: هم اکنون حمل ونقل 
دریایــی در دریای خزر روان شــده و 
در حــوزه تجارت به ویژه صادرات به 
روسیه دیگر شاهد انباشت و رسوب 

کالا در بنادر شمال کشور نیستیم.
سفرها منظم اما کرایه حمل 

را افزایش ندادیم
وی با دعــوت از صادرکنندگان 
برای توســعه حمــل بار بــا ناوگان 
کشتیرانی دریای خزر، ادامه داد: با تدابیر 
اندیشیده شده ضمن تداوم سفرهای 
منظم هفتگی شــناورها، تلاش شده 
است نرخ کرایه حمل نیز افزایش نیابد.
وی در ادامــه اظهــارات خود به 
موضوع توسعه حمل ونقل کانتینری 
از سوی شرکت کشتیرانی دریای خزر 

پرداخت و گفت: کشــتیرانی دریای 
خزر با در اختیار داشــتن ۷۵ درصد از 
حمل و نقل کانتینری در دریای خزر، 
پیشرو و پرچمدار این نوع از حمل در 

دریای خزر است.
جهانبانــی افــزود: هم اکنــون 
خدمات حمــل کانتینری از ســوی 
کشــتیرانی دریای خزر از بنادر شمال 
کشور به بنادر روســیه در حال انجام 

اســت و در عیــن حال بــا توجه به 
قرار گرفتن در شــبکه کانتینری گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، این 
امکان و توان را داریم که در مقاطع ویژه 
و در صورت نیاز بازار، عرضه کانتینر را 

به سرعت افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه طی سال گذشته 
۱۵ هزار دستگاه انواع کانتینر از سوی 
کشــتیرانی دریای خــزر در این دریا 
حمل ونقل شــده است، تصریح کرد: 

در بخــش کانتینرهــای یخچالی نیز 
ظرفیت های مناسبی در اختیار داریم؛ 
اما به علت فقدان امکانات لازم در بنادر 
روسیه مشکلاتی در این زمینه وجود 
دارد که برای رفع آنها در حال مذاکره با 

طرف روسی هستیم.
مدیرعامل کشتیرانی دریای خزر 
در این رابطه خاطرنشان کرد: با در اختیار 
گرفتن راهبری بندر سالیانکای روسیه 

از سوی گروه کشــتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران و سرمایه گذاری صورت 
گرفتــه بــرای توســعه آن، این بندر 
هیچگونه محدودیتــی برای میزبانی 
از کانتینرهــای یخچالی ندارد. وی در 
خصوص کریدور شمال-جنوب نیز 
گفت: در این کریدور شــاهد افزایش 
روزافزون فعالیت ها هستیم؛ به گونه ای 
که در ســال ۱۴۰۱ در قیاس با ســال 
۱۴۰۰ در حمل ونقــل کریدوری ۳۶۰ 

درصد رشــد را ثبت کردیم که بیانگر 
نقش آفرینی محوری و ممتاز کشتیرانی 

دریای خزر در این مسیر است.
ریل ایران به ریل روسیه و 
به دنبال آن به ریل اروپا متصل 

خواهد شد
جهانبانــی همچنیــن احداث 
راه آهن رشت-انزلی-آســتارا را نقطه 
عطفی در مسیر کریدور شمال-جنوب 
ارزیابی و تصریح کرد: با بهره برداری از 
این خط ریلی، ریل ایران به ریل روسیه 
و به دنبال آن به ریل اروپا متصل خواهد 
 شــد و ســویه ای بین المللی خواهد

 یافت.
وی تاکید کرد: کشتیرانی دریای 
خزر از احداث این خط ریلی استقبال 
می کنــد و آن را زمینه ســاز تحول در 
اقتصاد کشور و رونق اشتغال و اقتصاد 
در اســتان گیلان می دانــد همچنین 
معتقدیم با بهره برداری از این خط آهن 
و تحولات صــورت گرفته در بخش 
دریایی استان گیلان، اقتصاد این استان 
ظرفیت حمل ونقل محور شدن را یافته 
است که با توجه ویژه به مجموعه های 
لجستیکی زمینه ساز رونق اقتصادی و 
ایجاد اشــتغال فراگیر در استان گیلان 

خواهد شد.

مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریای خزر خبر داد:

راه اندازی سفرهای منظم هفتگی 
از انزلی به روسیه

مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریای خزر با اشاره به برقراری سفرهای منظم دریایی برای حمل بار از انزلی به مقصد 
روسیه، گفت: برای نخستین بار تراز حمل ونقلی در شرکت کشتیرانی خزر مثبت شده و میزان صادرات از واردات پیشی گرفته است.

گروه اقتصــادی -  هم زمان با 
گرم تر شــدن دمای هوای کشور و به 
تبع آن استفاده بیشتر مشترکان از وسایل 
سرمایشــی، میزان مصرف برق رشد 
قابل ملاحظه ای داشته است. به طوری 
که بر اساس گزارش شرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران در ششم اردیبهشت 
میــزان مصرف برق به عدد ۵۸ هزار و 
۷۹۳ مگاوات رســید که این میزان از 
مصرف در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته که میزان تقاضا ۴۵ هزار و ۳۳۳ 
مگاوات بوده است، افزایش بیش از ۱۳ 

هزار مگاواتی را نشان می دهد.
مصطفــی رجبــی مشــهدی 
سخنگوی صنعت برق در این خصوص 

گفت: به هر حال ما در هفته های ابتدایی 
خرداد یک افزایش دما را تجربه می کنیم 
و این افزایش امسال به اندازه ای شدید 
بوده که رشــد ۱۳.۵ درصدی مصرف 
را داشــتیم و تقاضای برق به ۵۹ هزار 
و ۲۵۰ مــگاوات رســید. این عدد به 
نسبت روز گذشته ۱۳ درصد و ۷ هزار 
مگاوات رشد مصرف را نشان می دهد.

ســخنگوی برق پیش تر عنوان 
کرده بود کــه این میــزان از افزایش 
مصرف معادل مصرف برق سه استان 
مازندران، گلســتان و کرمان است و 

نیاز مصرف برق کشــور نیز بر اساس 
پیش بینی مرکز ملی راهبری شبکه برق 
به بیش از ۶۰ هــزار مگاوات خواهد 
رسید.به گفته این مقام مسئول، بخش 
قابل ملاحظه ای از این افزایش مصرف 
مربوط به سیستم های سرمایشی است.

وزارت نیــرو بــرای تأمین برق 
پایدار، برنامه های مدیریت مصرف را 
بــا دو محور طرح پاداش برای کاهش 
مصرف مشترکان و همینطور افزایش 
تعرفه برق برای مشــترکان بد مصرف 
در دســتور کار قرار داده است. طرحی 

که سال گذشته موفق بود و برای امسال 
نیز وزارت نیرو مصمم شــد با ایجاد 
امکان همراهی مشــترکان پرمصرف، 
انگیزه های بیشــتری را برای کاهش 

مصرف ایجاد کند.
میــزان اســتقبال از طرح 

پاداش مدیریت مصرف
ایــن طــرح به منظور تشــویق 
مشــترکان به صرفه جویی در مصرف 
برق، از ابتدای خرداد اجرا شــده و تا 
پایان شهریور فرصت فراهم است که 
مشــترکان از پاداش های آن بهره مند 

شــوند. نکته حائز اهمیت افزایش ۴ 
برابری پاداش به نســبت سال گذشته 
اســت و به ازای هر کیلووات ساعت 
صرفه جویی امــکان دریافت ۲ هزار 
تومان پاداش بــرای مصارف خانگی 
وجــود دارد که ۲۰ برابر هزینه فروش 
برق است.سخنگوی صنعت برق در 
خصوص میزان همراهی مشــترکان 
خانگــی در طرح پــاداش مدیریت 
مصرف گفــت: اگر مصارف برق این 
روز ها را با روز هایی با دمای یکسان در 
سال گذشته مقایسه کنیم، میزان صرفه 

جویی قابل مشاهده است. خوشبختانه 
در روز هــای اولیه اجرای طرح، میزان 
همکاری و کاهش مصرف بسیار جدی 
و خیره کننده بود، اما در روز های جاری 
قدری از این روال کاسته شده و به نظر 
می رسد نیازمند اطلاع رسانی مستمر به 

مشترکان هستیم.
اعمال تعرفه هــای پلکانی 
برای مشــترکان با مصارف بی 

رویه
مدیر عامل شــرکت شبکه برق 
ایران با اشــاره به اینکــه وزارت نیرو 

سیاست های تشــویقی را امسال هم 
برای مشــترکان کم مصــرف و هم 
پرمصــرف اعمال می کنــد و مبنای 
پاداش مقایسه با مصرف سال گذشته 
است گفت: مشترکانی که توجه لازم را 
نداشته باشند و بی رویه مصرف کنند، 
باید در انتظار قبض های سنگین باشند. 
درخواست داریم که مشترکان در طرح 
پاداش مدیریت مصرف شرکت کنند 
کــه این امکان را به آن ها می دهد حتی 
با یک کاهش مصرف جزئی بخشی از 
صورت حساب خود را کاهش دهند.

او افزود: حتی می شود مشترکی 
مصرف بالای الگو داشــته باشــد، اما 
قبــض رایگان دریافت کنــد. این در 
صورتی اســت که توجه لازم را برای 
کاهش مصارف داشــته باشــد. هنوز 
چند روزی از اجرای طرح نگذشــته 
و تا پایان شهریور برای مشترکان بهره 
مندی از این طرح میســر است.گفتنی 
است با رشــد تقاضای مصرف برق، 
جابه جایی بار به منظور مدیریت بخش 
تقاضا آغاز شده و در ۶ اردیبهشت که 
تقاضــای مصرف برق بــه ۵۸ هزار و 
۷۹۳ مگاوات رسید، با جابه جایی بار 
به میزان ۱۳۵۶ مگاوات، پیک مصرف 
برق ۵۷ هزار و ۴۳۷ مگاوات ثبت شد.

همکاریمشترکانخانگیدرطرحپاداشمدیریتمصرفچگونهاست؟

کشــتیرانی دریای خزر از احداث این خط ریلی اســتقبال می کند و آن را زمینه ساز تحول در 
اقتصاد کشــور و رونق اشتغال و اقتصاد در استان گیلان می داند همچنین معتقدیم با بهره 
بــرداری از این خــط آهن و تحولات صورت گرفته در بخش دریایی اســتان گیلان، اقتصاد 
این اســتان ظرفیت حمل ونقل محور شــدن را یافته اســت که با توجه ویژه به مجموعه های 
لجســتیکی زمینه ساز رونق اقتصادی و ایجاد اشــتغال فراگیر در استان گیلان خواهد شد.

تقاضایزیاد،بلیتهواپیماراکمیابکرد!
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گروه اقتصادی - دبیر فدراسیون 
تشــکل های صنایع غذایی کشاورزی 
ایران خاطر نشان کرد: هیچ ماشین بسته 
بندی غذایی حداقــل در ایران وجود 
ندارد کــه وزن محصول را به صورت 
صد درصد دقیق نشان و بسته بندی کند؛ 
از این رو درخواســت می شود سازمان 
ملی استاندارد پیش از صدور بخشنامه  
از فعالان این حوزه نظر خواهی می کرد.
محسن نقاشی با اشاره به بخشنامه 
جدید ســازمان ملی استاندارد درمورد 
درج وزن خالــص بــدون حداقل و 
حداکثــر، +و - ، گفت : ســازمان ملی 
اســتاندارد تا به امــروز موضوع طرح 

کوچــک و بزرگ شــدن لگــو با نوع 
محصول را درجلســات ستاد تسهیل 
رفع موانع تولید، وزارت ارشاد و سازمان 
حمایت حل نکرده است که بخشنامه  
جدیــد وزن خالص را صادر کرد. وی 
با بیان اینکه در ســازمان ملی استاندارد 
کارشناسان مجرب مشغول کار هستند، 
افزود: انتظارات از این سازمان بالاست 
و بهتر اســت که به اصالت اصلی خود 
یعنی حفظ کیفیت بیشتر از پیش توجه 
داشــته باشند؛ بحث لگو و اوزان نیز به 
متخصصــان نهادهای دیگر حاکمیتی 
سپرده شود؛ تولیدکنندگان داخلی تمایل 
ندارند کــه ذرهای اجحاف به مصرف 

کننده شود و اگر تولید کنندگان در این 
مسیر خطا کرد با آن برخورد کنند. ولی 
موضــوع حداقل و حداکثر بحثی بوده 
که توســط اهل فن بررسی شده و هیچ 
ارتباطی به کم فروشی ویا گران فروشی 
ندارد.دبیر فدراسیون تشکل های صنایع 
غذایی کشــاورزی با تاکیــد بر اینکه 
کارشناســان پس از ســال ها به نتیجه 
حداکثر- حداقل رسیده اند و موضوعی 
نیست که تولید کننده ابداع کرده باشد، 
تصریح کرد: سازمان ملی استاندار این 
موضــوع را در نظر نگرفته اســت که 
محصولات  غذایی گچ و سیمان نیستند 
که بتوان وزن دقیق آنها را محاسبه کرد 

چراکه  بعضــی از محصولات  غذایی 
در اثــر هــوا، زمان ، فعــل و انفعالات 
شــیمیایی و فیزیکی، تبخیر، تخمیر، 
رطوبت می شوند و این موضوعات در 
صنایع غذایی یک اصل بدیهی اســت. 
نقاشی ادامه داد: هیچ ماشین بسته بندی 
غذایی حداقل در ایــران  وجود ندارد 
)در بعضی محصــولات غذایی حتی 
در دنیا این ماشــین آلات وجود ندارد( 
کــه وزن محصــول را به صورت صد 
درصد دقیق نشــان و بسته بندی کند؛ 
از این رو درخواســت می شود سازمان 
ملی استاندارد پیش از صدور بخشنامه  
از فعالان این حوزه نظر خواهی می کرد؛ 

در حال حاضر حال تولید در کشــور 
خوب نیست و با مشکلات عدیده ای 
درگیر است و دیگر تاب آزمون و خطا 
را ندارد از این رو نباید با تصمیم ناگهانی 
شرایط را از آنچه حاکم است دشوارتر 
شود. اینجا این پرسش مطرح است که 
ســازمان ملی استاندارد پیش از صدور 
این بخشــنامه آیا از فعالان حوزه تولید 
و تشکل ها مشورت و نظرخواهی کرده 
اســت؟ تولیدکنندگان و تشکل های 
صنایع غذایی اعلام آمادگی کردند که 
می توانند در جلسه ایی این بخشنامه را 
به لحاظ اجرایی و علمی مورد ارزیابی 

قرار بدهند.
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